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Įžanginis žodis 

Kelią į laisvę reikės įveikti visą 

Nemažai žmonių, ypač Lietuvoje, tikėjosi, kad Ukrainos 
euroatlantinis kelias bus šiek tiek tiesesnis ir mažiau 
duobėtas. Visgi, po Vilniui išskirtinio NATO viršūnių 
susitikimo šį vidurvasarį teko pripažinti, kad reikės tęsti 
kasdienį darbą tam, kad po metų Vašingtono viršūnių 
susitikime jau žinotume ir galėtume švęsti Ukrainos 
narystės Aljanse dieną.  
 
Jau sakiau ir norėčiau pakartoti – jei sumažinsime 
entuziazmą ir nebrandinsime to vienintelio teisingo 
sprendimo Ukrainai, jis tikrai nebus padėtas ant 
lėkštutės. Derybos tarptautinėje politikoje karo 
sąlygomis niekada nebus tik pasigėrėjimą ar euforiją 
keliantis procesas. Priimkime tai.  

Daugiau kaip 500 karo dienų Ukraina atsilaikė, 
strateginis tikslas – visiškas agresorės sutriuškinimas ir 
saugumas ukrainiečių bei mūsų namuose – lieka 
nepakitęs. 

2023 metų pirmąjį pusmetį Europos Parlamente kėliau 
ne vieną iniciatyvą, kad kiek įmanoma priartėtume prie 
trokštamo rezultato. Birželio viduryje Strasbūre 425 
europarlamentarų balsavus „už“, Europos Parlamentas 
patvirtino mano inicijuotą rezoliuciją, kuria įrašytos 
nuostatos dėl paspartintos Ukrainos narystės ES ir 
NATO. Europos Taryba ir Europos Komisija pakviestos 
nurodyti aiškų kelią derybų dėl Ukrainos narystės ES 
pradžiai, derybas tarp ES ir Ukrainos pradėti dar 
šiemet – 2023-aisiais. 

Paaiškėjo, kad rusijai nepakanka žudyti Ukrainos žemę 
ginančių žmonių, rusija nori naikinti ištisas 
ekosistemas. Susprogdinta Kachovkos užtvanka ant 
Dnipro upės – sukelta baisi ekologinė ir humanitarinė 
katastrofa – tai tik įrodė. Sausį Vilniuje mano kvietimu 
viešėjusi Sacharovo premijos laureatė – garsi Ukrainos 
savanorė, paramedikė Julija Pajevska-Taira įspėjo, kad 
teroristai ribų nepripažįsta. 

Kovą, man pakvietus, Vilniuje lankęsi Ukrainos pilietinio 



pasipriešinimo judėjimo „Geltonasis 
kaspinas“ (Yellow Ribbon Movement) atstovai 
Jaroslavas Božko ir 
Darija Novak paliudijo, kad kovoti su agresore 
galima net sunkiausiomis sąlygomis, tam padeda 
ir kūrybiškos priemonės. 

Birželį Europos Parlamente parodytas Ukrainoje 
nužudyto režisieriaus Manto Kvedaravičiaus filmas 
„Mariupolis 2“, sulaukęs plataus pripažinimo 
visame pasaulyje. Filmo bendrarežisierė Hanna 
Bilobrova priminė, kad visi turėtume labiau vertinti 
kiekvieną neįkainojamą gyvenimo akimirką.  

Gegužės pabaigoje Juodšiliuose inicijavau istorinę 
konferenciją „Kultūrinis Lietuvos–Lenkijos dialogas: 
vardan laisvos ir pergalingos vieningos Europos“, 
kuri, tikiu, žymėjo naują pradžią. 
Laisvos ir pergalingos Ukrainos, laisvos ir 
pergalingos Baltarusijos, laisvos ir pergalingos 
Europos mums visiems! Kaip visuomet, lauksiu 
kiekvieno iš Jūsų pastabų ir pasiūlymų el. paštu ar 
socialiniuose tinkluose. Iki susitikimų! 
 



Pagrindiniai 
faktai trumpai  



Pagrindiniai faktai trumpai  

Į Europos Parlamentą antrai kadencijai buvau išrinktas 2019 m. gegužės 26 d., dirbu Europos liberalų ir 
demokratų frakcijoje „Renew Europe“ (liet. „Atnaujinkime Europą“).  

Renew Europe“ – trečia pagal dydį frakcija Europos Parlamente, vienijanti 103 narius iš 24 ES valstybių. 
Mūsų politinės grupės prioritetai: demokratija, tvarumas ir klestėjimas. „Renew Europe“ – Parlamento 
Centro frakcija, tvirtai orientuota į piliečius. Jos pamatinės vertybės – laisvė ir žmogaus teisės. Mūsų 
grupės politinės darbotvarkės pagrindas – įsipareigojimas kurti klestinčią ir darnią Europą, rasti balansą 
tarp ekonominio ir socialinio vystymosi.  

Pagrindinė veikla: Europos Parlamento Užsienio reikalų komiteto narys, Europos Parlamento pranešėjas 
Rytų partnerystės šalims ir Baltarusijai, Saugumo ir gynybos pakomitečio „Renew Europe“ frakcijos 
koordinatorius, Europos Parlamento „Europietiškos Ukrainos“ draugų grupės pirmininkas, Gyvūnų gerovės 
intergrupės vicepirmininkas ir jos naminių gyvūnų darbo grupės pirmininkas.  

Papildoma veikla: pavaduojantis narys šiuose Europos Parlamento komitetuose: Žmogaus teisių 
pakomitetis, Vystymosi komitetas, Užsienio šalių kišimosi į visus demokratinius procesus Europos 
Sąjungoje, įskaitant dezinformaciją, klausimais specialusis komitetas.  

Europos Parlamentas atlieka svarbų vaidmenį vystant ir palaikant glaudžius santykius su trečiosiomis 
šalimis ir tarptautinėmis organizacijomis.  

Jau antrą kadenciją esu Europos Parlamento delegacijos ryšiams su Afganistanu vadovas.  
Taip pat esu šių delegacijų narys:  
- delegacijos ryšiams su Baltarusija;  
- delegacijos ES ir Ukrainos parlamentiniame asociacijos komitete;  
- delegacijos EURONEST Parlamentinėje Asamblėjoje;  
- delegacijos ryšiams su NATO Parlamentine Asamblėja. 



Saugi kaimynystė – 
saugi Lietuva 
rusijos karinė agresija prieš 
Ukrainą, pasisakymai diskusijose, 
rezoliucijos, politiniai kreipimaisi, 
paramos akcijos 



Sausio 18 d. Plenariniame posėdyje savo kalboje pabrėžiau, kad turime skubiai imtis veiksmų ir sukurti 
tvirtą tarptautinio teisingumo platformą, kuri suteiktų Ukrainos žmonėms vilties sulaukti teisingumo ir 
apsaugotų ateities kartas nuo neapykantos nusikaltimų ir panašių žiaurumų pasikartojimo. 
 
Sausio 19 d. Istorinė diena Europos Parlamente: absoliučia dauguma, 472 „už“, 19 „prieš“ ir 33 „susilaikė“, 
priimta rezoliucija dėl Tribunolo dėl agresijos nusikaltimo prieš Ukrainą steigimo. Atstovavau savo politinei 
frakcijai „Renew Europe“, rengiant ir derantis dėl galutinio rezoliucijos teksto. Specialusis tribunolas būtų 
naudojamas aukščiausiems rusijos pareigūnams ir kariuomenės vadams nubausti už karo Ukrainoje 
planavimą ir vykdymą. Taip pat siekiama baudžiamojon atsakomybėn patraukti aliaksandrą lukašenką ir jo 
aplinkos žmones, prisidėjusius prie rusijos agresijos įgalinimo. Aukščiausi šalių vadovai ir atsakingi 
pareigūnai būtų teisiami už agresijos nusikaltimą.  
 
Sausio 24 d. Europietiškos Ukrainos draugų grupė, kuriai vadovauju, susitiko su buvusiu Ukrainos 
prezidentu Petro Porošenka ir Ukrainos parlamentare Ivanna Klympush-Tsintsadze, vadovaujančia 
Ukrainos Aukščiausiosios Rados Komitetui atsakingam už Ukrainos integraciją į ES. 
Prezidentas P. Porošenka padėkojo už Europos Parlamento paramą šiuo sunkiu Ukrainai laikotarpiu, ypač 
už paramą, suteikiant Ukrainai ES šalies kandidatės statusą bei raginimą steigti tarptautinį specialųjį 
tribunolą, leisiantį nuteisti pagrindinius karo iniciatorius ir kaltininkus. 
 
Sausio 25 d. Sesijos Strasbūre metu Europos Parlamentas priėmė rezoliuciją dėl ES Bendros užsienio ir 
saugumo politikos įgyvendinimo, kurioje paragino ES valstybes nares inicijuoti šiuolaikinių kovinių tankų, 
tarp jų ir „Leopard 2“, tiekimą Ukrainai. 
Vokietijos Kancleriui Olafui Scholzui delsiant, o tiksliau, stabdant šią iniciatyvą, kartu su kolegomis 
europarlamentarais kreipėmės į jį, pabrėždami, kad toks vėlavimas padėti Ukrainai reiškia karo tęsimą 
agresoriaus primestomis sąlygomis. Su laiško turiniu kviečiu susipažinti čia: https://bit.ly/3XBTSQa 
 
Vasario 2 d. Prieš vyksiantį Europos Sąjungos ir Ukrainos viršūnių susitikimą Kyjive Europos Parlamente 
pasisakiau, kad jau dabar turime pakviesti Ukrainą pradėti stojimo į ES derybas. Toks sprendimas ne tik 
paliudytų mūsų įsipareigojimą vykdyti kaimynystės politiką, bet ir sustiprintų Ukrainą kaip valstybę. 
 
Vasario 15 d. Minint rusijos invazijos ir agresijos karo prieš Ukrainą metines savo kalboje Europos 
Parlamento plenariniame posėdyje pabrėžiau, kad privalome padėti Ukrainai viskuo, kas būtina, privalome 
toliau silpninti rusijos–baltarusijos karinius pajėgumus ir nubausti kaltininkus už jų neatleistinus 
nusikaltimus. 
 
Vasario 27 d. Kartu su kolege, Vokietijai atstovaujančia europarlamentare Ulrike Müller, surengėme 
diskusiją „Ukraina Europos Sąjungoje: liberalų vaidmuo formuojant strateginį požiūrį į Ukrainą“. Renginyje 
pakvietėme pasisakyti Ukrainos vicepremjerę Olhą Stefanishyną, buvusį Europos Parlamento Prezidentą 
Pat Cox, intensyviai dirbusį su Ukraina, taip pat Ukrainos Rados narius Kirą Rudik ir Vadimą Halaichuką. 
Renginio metu kartu su liberalų frakcijos „Renew Europe“, kuriai priklausau EP, kolegomis išreiškėme 
palaikymą Ukrainos siekiui tapti ES nare, pasveikinome pasiekimus įgyvendinant reformas – jau daugiau 
kaip 72 procentai Asociacijos susitarimo su ES įgyvendinta. Savo pasisakyme pabrėžiau, kad su prekyba 
susijusiose reformose, kurios yra sudėtingiausios, Ukraina užtikrintai juda į priekį. Taip pat ir būtinybę tęsti 
kovą su korupcija bei užtikrinti teismų kompetenciją ir skaidrumą. 

https://l.facebook.com/l.php?u=https://bit.ly/3XBTSQa?fbclid=IwAR1GbDr_K7OQkIglgp6CaDaeY_k3lkyu-_-uYCYsvqLlBy8RzIo_4xVihFg&h=AT08zuNYIPrA6ejXJiGB9Tg2YOcwQEtwKAwAqb3oxnd36rPpR4ZTwsWEiyNmZUf1yG-1IJOsydxCUz7pjQdRiZYODmdp63RauKqJLEHL0YiCIGUuQYbE-Tpx0dMOYGCRbQ&__tn__=-UK-R&c%255B0%255D=AT3xGct_o69L_0bDQ3WZjYADubCLupS4AT9_uoKiwCaIw1xLm6clSb2J4FVXpVKtMF9oSMqt5H35-VwGwd4MJz1kbn_Zf5LYosJzk8Cp7bUIJz63WrMY6_az8TbdyCcdApawiplRQeKSmQ3vpUlXdaJlINQDCX6kxxGW4VI4BQz-lFfF528vWJCHzNoe8TJ-PZwtxuJgBByh
https://bit.ly/3XBTSQa
https://www.facebook.com/MdE.UlrikeMueller?__cft__%255B0%255D=AZXWhzJszmm609mRRSqy2S4MNqd-Qe2kv4DTy6obYdB9rqT1UgVLvpDeFx8Fmp0NaLzcplO5o7QprMHBS-I-5D6BJXxg6jqShU-MtydyI6M6MPwP1T4BkmjRGp8GVsNrxxUyOO6Uk1TBISqN1yVw6vUNxanrcc-W9BZMAfaHwe4-WyTdtxp2y8NFOWlYNc1zJ8Q&__tn__=-%255DK-R


Kovo 8 d. Kartu su Europos populizmo studijų centru organizavau diskusiją „Rusijos invazijos į Ukrainą 
poveikis dešiniajam populizmui Europoje“. Šiuo renginiu pažymėjome rusijos invazijos į Ukrainą metines. 
Siekėme nušviesti iššūkius, kuriuos karas sukėlė Europos politinėje arenoje, ypač stiprėjančio populizmo 
kontekste, ir ieškojome būdų, kaip spręsti šias problemas.  

Kovo 28 d. Pakviečiau kolegas, Europos Parlamento narius, prisijungti prie Ukrainos pilietinio 
pasipriešinimo „Geltonasis kaspinas“ judėjimo, kuris veikia laikinai okupuotose Ukrainos teritorijose. 
„Geltonojo kaspino“ nariai taikiais būdais priešinasi 
rusijos okupacijai. Vienas iš pagrindinių 
pasipriešinimo būdų – ukrainietiškų simbolių ir 
judėjimą atspindinčio geltono kaspino atvaizdavimas 
viešosiose erdvėse. Norėdami pristatyti pilietinio 
pasipriešinimo veiklas ir išreikšti ES paramą Ukrainos 
žmonėms okupuotose teritorijose, kartu su „Geltonojo 
kaspino“ atstovais inicijavome performansą, kuriame 
dalyvavo EP nariai.  

Balandžio 11 d. Geriausias būdas suprasti rusijos 
agresijos prieš Ukrainą, jos žmones mastą bei 
žiaurumą yra pamatyti tai savo akimis. Mokykliniame 
suole įstrigusi rusijos raketa – vienas labiausiai 
sukrečiančių eksponatų, kurie buvo rodomi mano 
kartu su ukrainiečiais partneriais inicijuotoje 
parodoje „Mūšis už Kyjivo regioną 2022 m.: žmonių ir 
ginkluotųjų pajėgų pasipriešinimas rusijos invazijai“. 
Į parodos atidarymą atvyko Kyjivo regioninių 
bendruomenių atstovai, kurie pasidalino savo 
patirtimi apie bendruomenės valdymą ir civilių 
gyventojų indėlį, ginant Kyjivą ir aplinkinius regionus 
nuo rusų okupantų.  

Balandžio 19 d. Plenariniame posėdyje savo kalboje 
dėl rusijos vykdomų ukrainiečių vaikų grobimų 
akcentavau, kad rusijos okupacinė valdžia prievarta ir 
apgaule deportavo, tiksliau, pagrobė, beveik 20 000 ukrainiečių vaikų, kurie skubiai įvaikinami ir bandomi 
perauklėti rusijos piliečiais. Pabrėžiau, kad būtina panaudoti visas įmanomas priemones, kad ukrainiečių 
vaikai būtų surasti, identifikuoti ir grąžinti į jų teisėtas šeimas, į jų tėvynę Ukrainą. 
 
Balandžio 24 d. Susitikimas su Prezidento Zelenskio partijos 
atstovais. Taip pat šia dieną kartu su Ukrainoje švietimo 
projektus įgyvendinančia tarptautine organizacija IREX 
organizavau diskusiją su Ukrainos žurnalistėmis, 
dirbančiomis pasienyje esančiuose Černigovo, Sumų ir 
Zaporožės regionuose.  
Diskusijoje dalyvavusios žurnalistės iš skirtingų žiniasklaidos 

https://www.facebook.com/irexinukraine?__cft__%255B0%255D=AZW7NOC3yWP-llpUIaaltOIV6K1pcDjJrOCHR3h5cw6Wgn9WLrzVYIDtCVaOEuO13J2yp1f0KtIMO-xzQ0_0kP_qny4SOlsi_TA5w5s9h9I1NKq1NPObm36sOgpRmfrbvWvJYIyJf6odg-sXb6-s1TeI4Q9W9pAr3GPsQAgZjXHsgIlla3oIdOkJhCyNMacaybE&__tn__=-%255DK-R
https://www.facebook.com/irexinukraine?__cft__%255B0%255D=AZW7NOC3yWP-llpUIaaltOIV6K1pcDjJrOCHR3h5cw6Wgn9WLrzVYIDtCVaOEuO13J2yp1f0KtIMO-xzQ0_0kP_qny4SOlsi_TA5w5s9h9I1NKq1NPObm36sOgpRmfrbvWvJYIyJf6odg-sXb6-s1TeI4Q9W9pAr3GPsQAgZjXHsgIlla3oIdOkJhCyNMacaybE&__tn__=-%255DK-R
https://www.facebook.com/irexinukraine?__cft__%255B0%255D=AZW7NOC3yWP-llpUIaaltOIV6K1pcDjJrOCHR3h5cw6Wgn9WLrzVYIDtCVaOEuO13J2yp1f0KtIMO-xzQ0_0kP_qny4SOlsi_TA5w5s9h9I1NKq1NPObm36sOgpRmfrbvWvJYIyJf6odg-sXb6-s1TeI4Q9W9pAr3GPsQAgZjXHsgIlla3oIdOkJhCyNMacaybE&__tn__=-%255DK-R


priemonių, tradicinės ir internetinės žiniasklaidos bei tiriamosios žurnalistikos atstovės, savo 
pasisakymuose pabrėžė tarptautinės paramos svarbą. Pasak jų, net mažiausias paramos gestas yra be galo 
svarbus. Fotožurnalistė Kateryna, rodžiusi savo darbo rezultatus, itin džiaugėsi, kad namas, kurio nuotrauką 
padarė netrukus po rusijos puolimo, jau atstatytas savanorių ir tarptautinės paramos dėka. 
  
Gegužės 3 d. Europos Parlamente susitikau su dr. Michaeliu Fronbergu – „Leopard“ tankų gamintojų 
„Krauss-Maffei Wegmann“ atstovu. Aptarėme ne 
tik šių tankų pristatymą Ukrainai, bet ir jų 
gamybos pajėgumus. Daugiau nei 80 proc. 
„Leopard“ gamybai reikalingų dalių 
pagaminama Europoje, kita dalis – JAV ir kitose 
sąjungininkėse. Tai itin sveikintina, siekiant 
užtikrinti tiekimo grandinės saugumą ir 
pastovumą. 

Bendras ir koordinuotas karinės ginkluotės 
įsigijimas Europos mastu yra tarp Europos 
Parlamento Saugumo ir gynybos pakomitečio, 
kuriame dirbu, pagrindinių klausimų. Teikdami 
Ukrainai ginkluotę, reikalingą pergalei pasiekti, 
taip pat, galvojame, kaip atnaujinti ir užpildyti 
ES valstybių narių ginkluotės atsargas.  

Gegužės 9 d. Europarlamentarai pritarė 518 nariams balsavus „už“, 59 „prieš“ ir 31 „susilaikius“, kad būtų 
pradėta skubos procedūra, siekiant paspartinti teisėkūros pasiūlymą dėl Šaudmenų gamybos rėmimo 
įstatymo, kurį Europos Komisija pateikė gegužės 3 d. 

Gegužės 10 d. Europos Parlamento diskusijoje apie Ukrainos grūdus Europos rinkoje pabrėžiau, kad 
pajamos iš prekybos žemės ūkio produktais yra svarbus indėlis į Ukrainos gynybos biudžetą. Lenkijoje 
kilęs susirūpinimas, kad apsukrūs verslininkai tvindo vietos rinką pigiais Ukrainos grūdais, suprantamas. 
Visgi, prekybos draudimas nėra geriausias sprendimas. Turime toliau solidarizuotis su Ukraina, padėti jai 
išvežti žemės ūkio produktus į trečiąsias šalis, taip pat, nebijoti į ES vidaus rinką įsileisti tų produktų, kurių 
pakankamai nepagamina ES gamintojai. 

Birželio 6 d. Susprogdinta Kachovkos užtvanka ant Dnipro 
upės yra dar vienas žiaurus rusijos įvykdytas teroro aktas, 
už kurį teroristai turės prisiimti visą atsakomybę. Tai baisi 
ekologinė ir humanitarinė katastrofa, kurios pasekmės bus 
itin skaudžios ir žmonėms, ir gyvūnams. rusijai nepakanka 
žudyti Ukrainos žemę ginančių žmonių, rusija nori naikinti 
ištisas ekosistemas. Reaguodama į šios katastrofos sukeltus 
padarinius ir vietos gyventojų poreikius, mano 
atstovaujama frakcija „Renew Europe“ inicijavo paramos 
akciją, kurios metu surinktos lėšos buvo skirtos labiausiai 
paveiktoms šeimoms Chersono regione. 



Birželio 7 d. Susitikau su Tarptautinio Raudonojo Kryžiaus komiteto atstovėmis. Susitikimo metu siekiau 
išsiaiškinti, kodėl ši tarptautinė visų gerbiama organizacija, teikdama humanitarinę pagalbą, ypač 
lankydama rusijos įkalintus Ukrainos karius ir civilius, nepateisina Ukrainos ir jos žmonių lūkesčių. Gavau 
biurokratinius paaiškinimus, kurie manęs neįtikino. Ukrainos pilietinė visuomenė, o taip pat, kitų šalių, 
tarp kurių itin aktyvi Lietuva, sugeba daug efektyviau atliepti karo paveiktų Ukrainos žmonių poreikius.  

Birželio 13 d. Europos Parlamento plenarinėje sesijoje savo kalboje išreiškiau paramą Ukrainai, kad ji taptų 
visateise euroatlantinės bendruomenės nare – nusipelniusia Europos Sąjungos ir NATO nare. Pabrėžiau, 
kad padėdami Ukrainai prisijungti prie euroatlantinės bendruomenės, mes stipriname save ir patvirtiname 
savo politiką kurti sąjungas tarp panašiai mąstančių demokratinių valstybių. 

Birželio 15 d. Europos Parlamentas priėmė mano inicijuotą skubią rezoliuciją dėl rusijos vykdomo 
kankinimo ir kriminalinio Ukrainos paauglių Mykytos Khanhanovo ir Tihrano Ohanisiano persekiojimo. 
Mykyta ir Tihranas buvo kankinami elektrošoku – tai buvo bandymas priversti prisipažinti sabotavus 
geležinkelio infrastruktūrą rusijos okupuotose Ukrainos teritorijose, taip pat, dėl jų buvo pradėtas teisinis 
procesas grėsęs įkalinimu net 20-iai metų. Šia rezoliucija siekėme pasiųsti signalą Mykytos, Tihrano ir jų 
artimųjų kankintojams, visgi, po kelių dienų mus pasiekė žinios, kad abu paaugliai nebegyvi. Įtariama, kad 
buvo nužudyti rusijos okupacinių jėgų.  

Birželio 15 d. Priimta istorinė mano inicijuota ir parengta Europos Parlamento rezoliucija, kurioje įtvirtintos 
nuostatos dėl paspartintos Ukrainos narystės ES ir NATO, pabrėžiama, kad Ukrainos pergalė kare prieš 
agresorių turi būti įtvirtinta neatidėliotina Ukrainos integracija į ES ir NATO.  

Birželio 27 d. „Pamatę filmą „Mariupolis 2“, kiekvienas iš Jūsų pradėsite 
labiau vertinti kiekvieną neįkainojamo gyvenimo akimirką.“ Šiais žodžiais 
Hanna Bilobrova, Manto Kvedaravičiaus – rusų okupantų Mariupolyje 
nužudyto filmo režisieriaus sužadėtinė ir šio filmo bendrarežisierė, užbaigė 
savo kalbą, kurią turėjau garbę perskaityti susirinkusiems į Europos 
Parlamente mano iniciatyva vykusią filmo peržiūrą.  



Tą pačią dieną mano kvietimu Europos Parlamente lankėsi, su europarlamentarais bei ES ir NATO 
institucijų atstovais susitiko nevyriausybinės organizacijos „Mėlyna ir geltona“ įkūrėjas Jonas Ohmanas ir 
Ukrainoje kariaujantis savanoris Arūnas Kumpis. Jų vizito tikslas buvo pristatyti Ukrainos ginkluotųjų 
pajėgų poreikius, aptarti kasdienių mūšių ypatumus ir paraginti nepailstamai toliau remti Ukrainą. Abu 
svečiai sudalyvavo filmo „Mariupolis 2“ peržiūroje, o po jos pabendravo su susirinkusiais svečiais, tarp 
kurių buvo daug Lietuvos bendruomenės Belgijoje atstovų.  

Liepos 5–6 d. Europos Parlamente Briuselyje vyko ES ir Ukrainos parlamentinio asociacijos komiteto, 
vienijančio Ukrainos Rados ir Europos Parlamento narius, susitikimas. Pagrindinis dėmesys buvo skirtas 
pagalbos būtinos rusijos agresijai atremti tiekimui, Ukrainos integracijai į ES ir rekonstrukcijai.  

Liepos 6 d. Kartu su Ukrainos nevyriausybine žmogaus teisių organizacija „Žiniasklaidos iniciatyva vardan 
žmogaus teisių“ (angl. k. Media Initiative for Human Rights, MIHR) surengiau diskusiją „Kaip išlaisvinti 
rusijos įkalintus Ukrainos civilius gyventojus?“. MIHR duomenimis, rusijoje nelegaliai kalinami daugiau kaip 
1 168 Ukrainos civiliai, bet šis skaičius gali būti 5–7 kartus didesnis. Renginyje dalyvavę mano kolegos 
europarlamentarai turėjo progą išgirsti kalinamų žmonių šeimų liudijimus, taip pat buvusio kalinio istoriją. 
Sutarėme toliau kelti nelegaliai kalinamų Ukrainos civilių problemą ir visokeriopai prisidėti prie jų 
išlaisvinimo.  

Liepos 12 d. Per Europos Parlamento plenarinę sesiją pabrėžiau, kad rusija turi ne tik patirti visą 
ekonominių sankcijų poveikį, bet reikia ir iš anksto užkirsti kelią jų išvengti. Papildomi finansiniai ištekliai, 
kurių skubiai reikia padėti Ukrainai, turi būti gauti iš nusavinto rusijos turto. 

Liepos 19–23 d. Kartus su frakcijos „Renew Europe“ kolegomis lankėmės Ukrainoje. Vizito metu susitikome 
su Ukrainos Rados nariais, dalyvome prezidento Zelenskio partijos „Tautos tarnas“ surengtame jaunimo 
suvažiavime, aplankėme Charkivo miestą, susitikome su miesto meru ir vietos administracija. Taip pat, 
didelę vizito dalį skyrėme susitikimams su Ukrainos kariais ir savanoriais, kuriuos padėjo suorganizuoti 
Lietuvos nevyriausybinė organizacija „Mėlyna ir geltona“.  



Ukrainiečių vizitai Lietuvoje 

Sausio 26–30 d. Vilniuje mano kvietimu viešėjo Sacharovo premijos laureatė – garsi Ukrainos savanorė, 
paramedikė Julija Pajevska-Taira. 2022 m. vasario 24 d. dirbdama karo ligoninėje Mariupolyje, vėliau tris 
mėnesius Rusijos nelaisvėje praleidusi Taira vizito metu pasakojo apie rusų karo sukeltus žiaurumus, 
ukrainiečių didvyrišką kovą ir apie kitus karo sunkumus. Tairos, kaip ir kitų Ukrainos paramedikų, patirtis 
yra neįkainojama – jų pastangos kiekvieną dieną gelbsti dešimtis tūkstančių sužeistų karių ir civilių. 
Susitikimų su Lietuvos visuomene, politikais ir Ukrainos bendruomene metu Taira turėjo ką papasakoti ir 
patarti Lietuvai, kuri, pasak jos, lieka vienu tvirčiausių Ukrainos draugų. Taira dėkojo Lietuvai už 
visokeriopą paramą bei ragino nesustoti. Ji kreipėsi į lietuvius prašydama jų tarpininkavimo, buriant tvirtą 
europiečių koaliciją prieš brutalią rusijos agresiją. 

Kovo 30–31 d. mano kvietimu Vilniuje lankėsi Ukrainos pilietinio pasipriešinimo judėjimo „Geltonasis 
kaspinas“ (Yellow Ribbon Movement) atstovai Jaroslavas Božko ir Darija Novak. „Geltonasis kaspinas“ 
vienija tūkstančius taikiais būdais rusų agresijai besipriešinančių ukrainiečių įvairiuose Ukrainos 
miestuose ir regionuose, įskaitant Chersoną, Donecką, Luhanską ir Krymą. Pernai Europos Parlamente ši 
iniciatyva buvo apdovanota Sacharovo premija, skirta Ukrainos žmonėms. Lietuvos pilietinė visuomenė bei 
politikai Vilniuje taip pat turėjo galimybę prisijungti prie „Geltonojo kaspino“ organizuotos akcijos-
performanso ir išreikšti stiprią palaikymo žinutę ukrainiečiams jų kovoje su okupantu. Padedami Seimo 
narės Dalios Asanavičiūtės ir jos komandos, „Geltonojo kaspino“ akciją suorganizavome LR Seime, taip pat 
su Seimo Nacionalinio saugumo ir gynybos komiteto pirmininku Laurynu Kasčiūnu Seime organizavome 
visuomenei atvirą diskusiją apie Ukrainos pilietinio pasipriešinimo pamokas Lietuvai. 
 



Baltarusija: politinė situacija 
ir bendradarbiavimas su 
pilietine visuomene, 
demokratine opozicija 



Sausio 25 d. Baltarusijos diktatoriui a. lukašenkai inicijavus teismą už akių Baltarusijos opozicijos 
lyderiams Svetlanai Cichanouskajai, Pavelui Latuškai ir kitiems Koordinacinės tarybos nariams, kartu su 
Juozu Oleku, vadovaujančiu Europos Parlamento Delegacijai ryšiams su Baltarusija, paskelbėme oficialų 
Europos Parlamento pareiškimą. 

Pareiškime pasmerkėme politiškai motyvuotus Baltarusijos demokratinių jėgų ir pilietinės visuomenės 
veikėjų teismus. Išreiškėme susirūpinimą dėl besitęsiančių Baltarusijoje įkalintų Sacharovo premijos ir 
Nobelio taikos premijos laureato Alesio Bialiatskio ir jo kolegų iš žmogaus teisių organizacijos „Viasna“ 
teismų. Neabejotina, kad šiais fiktyviais bandymais siekiama kurstyti baimę, nutildyti nepriklausomus 
balsus ir uždaryti visas likusias erdves tikroms politinėms diskusijoms Baltarusijoje. 
Paraginome Europos Sąjungą sustiprinti savo paramą baltarusiams, kovojantiems už suverenią, taikią ir 
demokratinę Baltarusiją, ir taikyti tolesnes sankcijas lukašenkos neteisėto režimo pareigūnams, kurie 
vykdo arba yra prisidėję prie žmogaus teisių pažeidimų, taip pat tolesnes sankcijas tiems režimo 
pareigūnams, kurie yra atsakingi už Baltarusijos dalyvavimą rusijos agresijos kare prieš Ukrainą.  

Vasario 17 d. Savo kalboje plenariniame posėdyje pabrėžiau, kad lukašenkos valdoma Baltarusija kartoja 
chrestomatinius diktatūros veiksmus – kitaminčiai yra valstybės priešai, jie turi būti sunaikinti, kitaip jų 
nepriklausomas ir kritiškas balsas taps grėsmingu pavojumi valdžios monopoliui. Šiai dienai Baltarusijoje 
buvo apie 1 440 politinių kalinių, artėjo 1 000 dienų sukaktis kai Baltarusijos socialdemokratų lyderis 
Mikalai Statkevich laikomas kalėjime ypač sunkiomis sąlygomis. Pakviečiau ES ir Vakarų koaliciją 
vieningomis priemonėmis spausti diktatorių lukašenką ir nedaryti praeities klaidų, kai buvo naiviai 
tikimasi žmogiškų ir racionalių diktatoriaus veiksmų. 

https://www.facebook.com/MEPOlekas?__cft__%255B0%255D=AZU4Uikv4qzPVmmqRwVz1gc6EMHKgxl3p6-L0JSdfwmxf7XlbGEZwSrvtArYZw_B9L2J2nKZtRR2GRThhHrdf0tV6tLmn3Qjn6G-neLTroOCC7Tthgy10z40TYah-z5YVVroiMVx_PfNIWisoO-pVwMgyb5hXyneWW6xyiJzoLaRSlBPWgsmFs9914VgiMr9iJc&__tn__=-%255DK-R


Kovo 1 d. Europos Parlamente lankėsi Baltarusijos demokratinės visuomenės lyderė Sviatlana 
Cichanouskaja su komanda. Susitikimų metu aptarėme būdus, kaip toliau stiprinti paramą ir 
bendradarbiavimą su Baltarusijos demokratine opozicija, kaip silpninti brutalų lukašenkos režimą ir kaip 
padėti nuo represijų nukentėjusiems asmenims. 

Kovo 3 d. Kartu su kolegomis europarlamentarais, 
dirbančiais žmogaus teisių ir Baltarusijos 
klausimais, sureagavome į Baltarusijoje 
paskelbtus laisvės atėmimo nuosprendžius 
Sacharovo premijos ir Nobelio taikos premijos 
laureatui, žmogaus teisių centro „Viasna“ įkūrėjui 
Alesiui Bialiatskiui ir jo kolegoms Valiantsinui 
Stefanovičiui ir Uladzimirui Labkovičiui.  

Oficialiame Europos Parlamento pareiškime 
pasmerkėme lukašenkos režimo veiksmus. 
Pastebėjome, kad žiaurios represijos prieš 
organizaciją „Viasna“ ir kitas organizacijas, 
prisidengiant fiktyviais kaltinimais yra tik dalis 
platesnio susidorojimo su pilietine visuomene ir 
valdžios institucijų pastangų neleisti Baltarusijos 
žmonėms ir tarptautinei bendruomenei sužinoti apie visus šiurkščius žmogaus teisių pažeidimus, 
įvykdytus Baltarusijoje po nesąžiningų 2020 m. prezidento rinkimų. Su pareiškimo tekstu galite susipažinti 
čia: https://bit.ly/3IKZHEJ. 

Kovo 16 d. Plenarinės sesijos metu vienas iš pagrindinių mano darbų buvo Europos Parlamento 
rezoliucijos dėl Baltarusijoje vykdomų represijų, visų pirma, Nobelio taikos premijos ir Sacharovo premijos 
laureato Alesio Blialiatskio ir žurnalisto Andrejaus Počiobuto atvejai, parengimas ir sėkmingas priėmimas 
absoliučia dauguma. 
Pasiekiau, kad rezoliucijoje būtų akcentuota ir Astravo atominės elektrinės grėsmė. Pasiūliau plenarines 
pataisas, pabrėžiančias, kad Lukašenkos režimas ir už statybas atsakingas rusijos Rosatomas slepia 
informaciją ir nėra pajėgūs užtikrinti Astravo AE saugumo. Negana to, lukašenka skelbiasi toliau 
vystysiantis Baltarusijos branduolinius pajėgumus –šie grasinimai taip pat buvo pasmerkti Europos 
Parlamento. Pataisos buvo paremtos absoliučia balsavusiųjų europarlamentarų dauguma. 

Kovo 23 d. Kartu su kolegomis Europos Parlamente pasveikinome Baltarusijos žmones su Laisvės diena ir 
pakartojame mūsų paramą ir solidarumą jų demokratijos, laisvės ir nepriklausomybės siekyje. Briuselyje 
jau veikia Demokratinės Baltarusijos misija, kurios vadovas Uladzimir Astapenka, taip pat prisijungė prie 
mūsų paramos akcijos. 

Balandžio 18 d. Europos Parlamente Strasbūre organizavau diskusiją „Baltarusijos procesas: lukašenkos 
režimo teisėjų atskaitomybė“, po kurios vyko dokumentinio filmo „Baltarusijos procesas“ peržiūra. 
Renginyje pagrindinis dėmesys buvo skiriamas lukašenkos režimo teisėjų, kurie skirdami neteisingus 
nuosprendžius politiniams veikėjams, žmogaus teisių gynėjams ir aktyvistams, tapo pagrindine lukašenkos 
režimo represijų priemone ir turi būti patraukti atsakomybėn už nusikaltimus žmoniškumui.  

https://l.facebook.com/l.php?u=https://bit.ly/3IKZHEJ?fbclid=IwAR0PMLzLRBVsdLVaumP7utVsKBcjKCo2O5nF4I4RrkEc-V1KBZ_wo6DSHR0&h=AT0FrrtowRn3ltzs236bU-ouFFbHH6gV7UFEmisPNK-P4YWOPcHgWPcdL57fzeTjxvufI-ohf04zNf34bi6x2W2khjXMZnAkWzfECeH-B2L2ZMan5rLnitGDNOv4u9Kl8Q&__tn__=-UK-R&c%255B0%255D=AT2pzBOIdMoTwumjaUa7H-KEE25tJMgpEcLD7u5oT5ukJc_GMNerCKk1vQpQvajTbrMYm2q6gYZ6Zj_oyzX_tEwXocwL8Mxbj0EFTZDWr-QL87YFUiS085qThn0QoLTYwTSb580zDYSzuc_b2_yNTkOMlFVGE-h0FFImAC4tAjGUAzm6C9u1FYtwjRIAC6nDgRXn9OSieHNf
https://bit.ly/3IKZHEJ


Gegužės 11 d. Vadovavau rengiant EP rezoliuciją dėl nežmoniško elgesio su Baltarusijos opozicijos lyderiu 
Viktaru Babaryka. Iki šiol nei mes, nei Babarykos advokatai ir artimieji neturime informacijos apie tai, kas 
nutiko ir kokia neteisėtai įkalinto kandidato į 2020 m. Baltarusijoje vykusius prezidento rinkimus sveikatos 
būklė. Net įkalinęs savo oponentus, diktatorius lukašenka nesustabdo kankinimų ir teroro jų atžvilgiu. 
Rengdami rezoliuciją sužinojome apie politinio kalinio Mikalai Klimovičiaus mirtį, tai jau ketvirta mirtis 
įkalinimo įstaigoje nuo 2020 m. protestų. 

Mūsų, kaip ES, atsakas turi būti 
aiškus – lukašenka ir jo bendrininkai 
turi būti patraukti baudžiamojon 
atsakomybėn. Taip pat, turime stiprinti 
sankcijas ir jų įgyvendinimą 
lukašenkos režimui. Negali būti net 
kalbų apie sankcijų trąšų sektoriui 
atlaisvinimą, juolab kad esama naujos 
informacijos apie trąšų gamintojo 
„Belaruskali“ vaidmenį deportuojant 
ukrainiečių vaikus į Baltarusiją. 

Gegužės 12 d. Susitikime su 
Baltarusijos demokratinės opozicijos 
atstovu Pavelu Latuška aptarėme 
Lukašenkos režimo nusikaltimus prieš 
Baltarusijos žmones ir Ukrainos 
vaikus. 

Turima duomenų, kad daugiau kaip 2 000 Ukrainos vaikų 
iš šiuo metu rusijos okupuotų Ukrainos teritorijų 
apgaulės ir spaudimo būdu buvo atskirti nuo šeimų ir 
atvežti į Baltarusijoje esančius sanatorijų kompleksus 
intensyviam perauklėjimui. 

Ši veika prilygintina karo nusikaltimui ir papildomas 
teisinis įrodymas, kad lukašenkos, kaip ir putino, ateitis 
yra tarptautiniame tribunole. 

Gegužės 24 d. Organizavau nuotolinę diskusiją „Kas laukia 
Baltarusijos po rusijos agresijos karo prieš Ukrainą?“, 
kurioje pagrindinį pranešimą skaitė Baltarusijos 
opozicijos lyderė Sviatlana Cichanouskaja. Taip pat savo 
įžvalgomis pasidalino Andrejus Piontkovskis, buvęs 
Rusijos opozicijos koordinacinės tarybos narys, profesorė 
Elena Korosteleva, viena iš Oksfordo Baltarusijos 
observatorijos įkūrėjų, ir Arkadijus Mošesas,  
Suomijos tarptautinių reikalų instituto  
programų direktorius.  



Gegužės 25 d. Inicijavau į Europos Parlamento Užsienio reikalų komiteto darbotvarkę pranešimo apie 
situaciją Baltarusijoje rengimą. Tai bus antrasis pranešimas Baltarusijos tema šioje kadencijoje, už kurio 
parengimą kaip EP pranešėjas Baltarusijos klausimu esu atsakingas. 

Gegužės 26 d. Sužinoję apie Belgijos ir Portugalijos svarstymus pašalinti Baltarusijos trąšų gamintoją 
„Belaruskali“ iš ES sankcijų sąrašo, kartu su kolegomis kreipėmės į jų Vyriausybes, ragindami susilaikyti 
nuo šio žingsnio. Priminėme, kad brutalus susidorojimas su laisvės ir demokratijos siekiančiais piliečiais 
tebevyksta Baltarusijoje. Apie kai kuriuos politinius kalinius neturima jokios informacijos, nežinoma, kokia 
jų sveikatos būklė. 

Argumentas, kad neva baltarusiškos trąšos reikalingos pasaulinei maisto krizei suvaldyti nėra teisingas. 
Labiausiai pažeidžiamos šiuo aspektu šalys niekad nebuvo tarp pagrindinių Baltarusijos trąšų vartotojų, o 
ES ir kitos sankcijas pritaikiusios šalys nėra priklausomos nuo baltarusiškų trąšų. Su laiško tekstu galite 
susipažinti čia: https://rb.gy/hecrq. 

Birželio 30 d. Įvykiai rusijoje, ypač prigožino persikėlimas į Baltarusiją lukašenkos iniciatyva, suteikė 
ypatingą svarbą vykusioms deryboms dėl Europos Parlamento Užsienio reikalų komiteto pranešimo dėl 
santykių su Baltarusija. 

Buvau pagrindinis pranešimo autorius, kuriame aiškiai pasmerkėme lukašenkos režimo rusijos karo 
Ukrainoje įgalinimą, žiaurų susidorojimą su politine opozicija ir pilietine visuomenine bei geopolitinių 
grėsmių kūrimą regione, pasitelkiant migrantų krizę, rusijos branduolinius ginklus, o dabar ir „Wagner“ 
samdinius. Pasiekėme keletą svarbių susitarimų: paraginome Tarptautinį baudžiamąjį teismą išduoti 
arešto orderį lukašenkai, sutarėme siekti, kad Baltarusijos režimui būtų pritaikytos tokio pačio masto 
ekonominės sankcijos, kaip ir rusijai, įsipareigojome ir toliau visapusiškai remti Baltarusijos demokratinę 
opoziciją, nepriklausomas visuomenines ir žiniasklaidos organizacijas bei padėti politiniams kaliniams.  

Liepos 18 d. Mano rengtam Europos Parlamento pranešimo dėl ES santykių su Baltarusija projektui pritarė 
49 EP Užsienio reikalų komiteto nariai, 3 nepritarė, 2 susilaikė. Galutinis rezoliucijos tekstas bus 
tvirtinamas rugsėjį Strasbūre vyksiančioje EP plenarinėje sesijoje. Laikas galutinai atsikratyti klaidingų 
iliuzijų dėl lukašenkos režimo. Režimas yra tiesioginė ir auganti grėsmė ne tik Lietuvai ar Baltijos šalims, 
bet ir visai ES. Todėl būtinos griežčiausios ES sankcijos Minskui. Net neabejoju, kad tvirta Europos 
Parlamento pozicija prisidės prie vieningos ES pozicijos Baltarusijos atžvilgiu išlaikymo ir neleis jai 
susilpnėti. Turime padėti baltarusiams įgyvendinti siekius dėl europietiškos ir nepriklausomos jų šalies 
ateities.  

https://l.facebook.com/l.php?u=https://rb.gy/hecrq?fbclid=IwAR3D1q7IWL-t5Hr0V1v054A7QEs-3QAwK86kbI2qG6RsB2Dz95ca2q6xllw&h=AT3kX-tKxjE75_48gBgNVV3iJ4uFXxgPkc2Ewobu95ZyMNF4uE1qBtT7m3Z94F41CTxN4E1jB3ueSxvVojP7MhGG5I0rQTPHWOaelJCUILL6w0T601roTOr69_M3hHbhEQ&__tn__=-UK-R&c%255B0%255D=AT1JpkUFKxtT64lpQhYZLrqYwmx0oPQDe9ENPkCMXmcb18Zao76M-C_CLuvboPl4VMemlgtx_Gf5XTr73vIM8YstP_cmzYWsW4D7vnqbZTt4SWwLc-4ABayYm-0f3FsMKpzWwsi_KnmBqrnH1oV6sHYUdgcCMdlAcneQ3H2WEdlE881kVqoylIyUXm4xQMiMr49Nry6X0w62


Neraminanti  
politinė situacija Sakartvele 



Vasario 2 d. Nepaisydamos daugybės tarptautinės bendruomenės raginimų, įskaitant Europos Parlamento 
rezoliucijas, Sakartvelo valdžios institucijos ir toliau atsisakė išleisti buvusį Sakartvelo Prezidentą Michailą 
Saakašvilį gydytis į užsienį. Jis buvo perkeltas iš kalėjimo į ligoninės intensyviosios terapijos skyrių. Po 
balsavimo plenariniame posėdyje Briuselyje mano iniciatyva europarlamentarai susirinko išreikšti paramą 
M. Saakašviliui ir dar kartą priminti Sakartvelo valdžiai apie humaniškumo principus. 

Vasario 2 d. Jeigu vis dar norima išlaikyti Sakartvelo europietišką veidą buvusiam jo prezidentui Michailui 
Saakašviliui, turi būti suteikta teisė nedelsiant išvykti gydytis į užsienį – taip sakiau savo kalboje Europos 
Parlamente, plenariniame posėdyje. 

Vasario 7 d. Kartu su kolegomis europarlamentarais paskelbėme pareiškime dėl Sakartvelo valdžios 
institucijų atsisakymo išleisti buvusį Prezidentą Michailą Saakašvilį gydytis užsienyje. Paraginome 
Sakartvelo valdžios institucijas ir žmones 
saugoti jų buvusio Prezidento 
M. Saakašvilio gyvybę ir užkirsti kelią 
tragedijai, kuri pakenktų jų europiniams 
siekiams ir atidėtų kandidatės į ES statuso 
suteikimą. 

Vasario 15 d. Atsižvelgdami į informaciją 
apie tai, kad M. Saakašvilis neteko daug 
svorio ir kad yra įtarimų dėl apsinuodijimo 
sunkiaisiais metalais, Europos Parlamente 
priimtoje rezoliucijoje (577 balsai už, 33 
prieš, 26 susilaikę) raginome Sakartvelo 
valdžios institucijas paleisti buvusį 
prezidentą iš kalėjimo ir leisti jam gydytis 
užsienyje. 

Rezoliucijoje taip pat pažymėjome, kad Sakartvelas turi sutelkti dėmesį į šalies europines reformas. 
Dabartinis elgesys su kaliniais, įskaitant M. Saakašvilį, yra šalies vyriausybės įsipareigojimo laikytis Europos 
vertybių ir europinių siekių, tarp kurių yra ES kandidatės statuso įgijimas, išbandymas. 

Kovo 8 d. Inicijavau europarlamentarų, atstovaujančių skirtingoms politinėms grupėms Europos 
Parlamente, pareiškimą, kuriame įspėjome Sakartvelo valdančiuosius apie planuojamo priimti „užsienio 
agentų“ įstatymo žalą ir skatinome puoselėti bendradarbiavimo su pilietine visuomene aplinką siekiant ES 
kandidatės statuso.  

Sakartvelo valdančiųjų bandymai priimti „užsienio agentų“ įstatymą ir tokiu būdu toliau diskredituoti ir 
apriboti pilietinės visuomenės dalyvavimą šaliai svarbiuose procesuose buvo nedemokratiški, kirtosi su ES 
vertybėmis ir standartais ir kėlė rimtą pavojų Sakartvelo siekiui gauti ES šalies kandidatės statusą. Šalyje 
vykstantys protestai – aiškus ženklas, kad valdantieji veikia prieš piliečių valią. Su pareiškimu galite 
susipažinti čia: https://bit.ly/3J3EIgi. 

https://l.facebook.com/l.php?u=https://bit.ly/3J3EIgi?fbclid=IwAR2l-Wc7U6tCmf8duMVOkKCqRysP-Umq15D87-bnnR2Dkxz2hl56G1B7wg0&h=AT3cmAovNQo8iHz8cXMx3HHtk-ztKDRTmo0NW0hltZ_x6swl7NbzmIwzXUaapJNTOfB7ixlxrK9mI6ECTD83if7pBjSzkKOLbo-Sl_p9kGqmYkgF7VdvHG_4c_BTb70gJA&__tn__=-UK-R&c%255B0%255D=AT1MZnRe5qByWqFGLJ-fWN6H2zC8XvtweZDfHv920SVpZb7mGItfe5rpORbBADJIK3Q8crhTalogQQVC0qShGYy3sIZg0R1FcRVGfUEzzYxzabDjIwbjbGYQfzVWS6vf53-ueAR6YIOuiFth2OfObd1myE-awiEDfZA3va-p78AzUGFmrPn7QKCrMN-YIg9K4g_PAWueFoA4
https://bit.ly/3J3EIgi


Kovo 15 d. Savo kalboje plenariniame posėdyje pabrėžiau, kad Sakartvelo vyriausybė turi pilnai įgyvendinti 
12 Europos Komisijos rekomendacijų, turėdama omenyje, kad apnuodyto ir įkalinto Michailo Saakašvilio 
sveikata ir gyvybė yra neatsiejama ES reikalavimų dalis. Europa neatvers durų jokiam politiniam 
revanšizmui. 

Gegužės 31 d. Laukiant Sakartvelo Prezidentės Salomės Zurabišvili kalbos Europos Parlamente pakviečiau 
kolegas ir kartvelų bendruomenę Belgijoje prisijungti prie paramos akcijos politiniams kaliniams: 
buvusiam Prezidentui Michailui Saakašviliui ir opoziciją remiančio televizijos kanalo „Mtavari“ direktoriui 
Nikai Gvaramiai. Kalinimo metu Prezidento M. Saakašvilio sveikata labai susilpnėjo, bijomasi, kad situacija 
pasieks kritinį tašką, po kurio nebus įmanomas jo atsigavimas. Taip pat nuogąstaujama dėl blogiausio – 
mirties. 

Visgi, nepaisant Europos Parlamento ir tarptautinės bendruomenės atstovų išsakytos kritikos ir prašymo 
išleisti jį gydytis užsienyje, Sakartvelo valdžia atsisakė bendradarbiauti ir toliau leido M. Saakašviliui nykti 
įkalinimo įstaigoje. N. Gvaramia buvo nuteistas 3,5 metams įkalinimo už prasižengimą, kuris paprastai 
nepriskiriamas kriminaliniam nusikaltimui ir nėra taikoma įkalinimo bausmė, tačiau siekta su juo 
susidoroti politiniais sumetimais. 

Prezidentė S. Zurabišvili turi prerogatyvą suteikti atleidimą nuo bausmės abiem asmenims, tačiau iki šiol 
susilaikė nuo sprendimo. Taikytis su neteisėtu asmenų įkalinimu ir jų marinimu nėra suderinama su 
europietiškomis vertybėmis. Sakartvelui kalinančiam prezidentą, nutiesusį kelią link Europos Sąjungos 
narystės perspektyvos, bus sunku užsitikrinti ES kandidatės statusą. 

Liepos 12 d. Laišku kreipėmės į Sakartvelo prezidentę, parlamento pirmininką ir premjerą, kuriame 
išreiškėme susirūpinimą dėl sparčiai blogėjančios įkalinto buvusio Sakartvelo Prezidento Michailo 
Saakašvilio sveikatos. Raginome sudaryti palankias sąlygas jį perkelti į vieną iš ES valstybių narių, kur jis 
galėtų gauti reikiamą ir tinkamą medicininę priežiūrą. 

Kaip Europos Parlamento nariai, pabrėžėme visuotinių žmogiškųjų vertybių, puoselėjančių kiekvieno 
žmogaus orumą, svarbą, kurios yra Europos Sąjungos idėjos pagrindas. Be jokių išlygų tikimės, kad ir ES 
valstybės narės, ir šalys kandidatės parodys savo nepajudinamą įsipareigojimą šioms bendroms Europos 
vertybėms. 

Liepos 13 d. Europos Parlamente Strasbūre 
mano kvietimu lankėsi Nika Gvaramia, 
svarbiausias opozicinės žiniasklaidos 
atstovas iš Sakartvelo, buvęs politinis kalinys 
visai neseniai išleistas į laisvę. N. Gvaramia, 
buvęs Parlamento narys ir teisingumo bei 
švietimo ministras, tapo valdančiosios 
partijos „Kartvelų svajonė“ taikiniu dėl savo 
kritikos nedemokratiškiems valdžios 
veiksmams ir paramos buvusiam Prezidentui 
Michailui Saakašviliui. Gvaramia buvo 
nuteistas 3,5 metų kalėjimo dėl juokingo 



kaltinimo, kad jis kompanijos vardu nupirktą mašiną naudojo 
savoms reikmėms. Po metų praleistų kalėjime, šių metų 
birželio mėnesį Sakartvelo Prezidentė savo dekretu atleido 
Gvaramią nuo bausmės. Šis sprendimas, žinoma, buvo 
rezultatas tarptautinės bendruomenės bei Gvaramia žmonos 
Sofijos, nepailstamų bandymų jį išlaisvinti. Mes Europos 
Parlamente taip pat stengėmės prisidėti.  

Praeitų metų birželio mėnesį, praėjus vos kelioms savaitėms 
po Gvaramia suėmimo, buvau vienas iš rengėjų Europos 
Parlamento rezoliucijos, pasmerkiančios šiurkščius 
žiniasklaidos laisvės pažeidimus Sakartvele ir Gvaramia 
neteisėtą suėmimą. 

 



Žmogaus teisės 



Sausio 17 d. Europos Parlamento plenariniame posėdyje Strasbūre pasisakiau dėl žmogaus teisių ir 
demokratijos pasaulyje bei Europos Sąjungos politikos šioje srityje 2022 m. metinės ataskaitos, kurios 
vienas iš rengėjų, atstovaudamas savo politinę grupę, buvau. 

Vasario 15 d. Kartu su dauguma plenarinės sesijoje Europos Parlamento narių priėmėme rezoliuciją, kuria 
raginome neatidėlioti ES prisijungimo prie Stambule priimtos Europos Tarybos konvencijos. Konvencijos 
tikslas – užkirsti kelią smurtui prieš moteris ir smurtui artimoje aplinkoje bei užtikrinti vieną pagrindinių 
moterų teisių – gyventi be smurto. Konvenciją pasirašė visos ES valstybės narės, tačiau po 10-ies metų dar 
ne visos ją ratifikavo ir, deja, Lietuva yra viena iš jų, taip pat Latvija, Čekija, Slovakija, Bulgarija ir Vengrija. 
Tai neabejotinai stiprus signalas, kad Lietuva bei kitos to dar nepadariusios šalys turi sekti kitų konvenciją 
ratifikavusių šalių pavyzdžiu, tarkim, Ukrainos, kuri tai padarė net karo metu, parodydama, kad tai turi ir 
gali būti prioritetas. 

Vasario 16 d. Savo kalboje Europos Parlamente dėl nežmoniškų sąlygų, kuriomis rusijoje kalinamas 
Aleksejus Navalnas ir kiti politiniai kaliniai, pabrėžiau, kad v. putinas nesupranta europietiškos kalbos, 
todėl tik sankcijų ir vieningo spaudimo kalba lieka įmanoma. 

Kovo 14 d. Kartu su žmogaus teisių 
aktyvistu Villiamu Browderiu 
Europos Parlamente Strasbūre 
surengiau diskusiją „Politiniai 
kaliniai, kuriems įsakyta mirti: Kara-
Murza, Gorinovas ir Saakašvilis“. Visi 
trys politiniai kaliniai kalinami 
barbariškomis sąlygomis, jiems 
gresia neišvengiama mirtis 
kalėjime. Renginyje dalyvavo V  
Kara-Murzos žmona, A. Gorinovo 
advokatas ir M. Saakašvilio mama 
su sūnumi. Pagrindinis tikslas – 



sutelkti Europos Parlamento narius, iš naujo 
įvertinti veiksmus, kurių iki šiol buvo imtasi šiems 
politiniams kaliniams paremti, ir susitarti dėl 
papildomų veiksmingų būdų, kaip pasisakyti už jų 
išlaisvinimą. 

Kovo 16 d. Mano siūlymu buvo parengta EP 
skubioji rezoliucija dėl Kambodžoje kalinamo 
opozicijos lyderio Kem Sokha. Primygtinai 
raginome Kambodžos valdžios institucijas paleisti 
Kemą Sokhą ir visus opozicijos atstovus nuteistus 
arba sulaikytus, pateikus politiškai motyvuotus 
kaltinimus. Taip pat 2023 m. liepos mėn. užtikrinti 
laisvus ir sąžiningus rinkimus, kad visos politinės 
partijos galėtų vykdyti lygiateises, laisvas ir 
skaidrias rinkimų kampanijas. Ta proga mano 
kvietimu EP Strasbūre lankėsi, susitiko su 
europarlamentarais ir gyvai stebėjo balsavimą 
dėl rezoliucijos Kambodžos opozicijos lyderis 
gyvenantis tremtyje Sam Rainsy su bendražygiais.  

Balandžio 6 d. Inicijavau europarlamentarų 
kreipimąsi į ES Vyriausiąjį įgaliotinį užsienio 
reikalams ir saugumo politikai Josepą Borrellį, 
raginantį intensyviau taikyti ES Magnickio sankcijų režimą rusijos piliečiams. 

rusijoje esama daugiau kaip 500 politinių kalinių, tarp kurių ne kartą Lietuvoje lankęsis ir prieš putino 
režimą pasisakęs Vladimiras Kara-Murza. Vladimiro kaip ir kitų politinių kalinių, įkalintų dėl kritikos putino 
režimui ir pasisakiusių prieš karą Ukrainoje, sveikata sparčiai blogėja, jam nesuteikiama būtinoji medicinos 
priežiūra. 

Mūsų pozicija aiški: asmenys susiję su neteisėtu pilietinių aktyvistų ir opozicijos narių įkalinimu ir 
persekiojimu turi sulaukti atpildo ES sankcijų pavidalu. Negalime nusileisti sankcijų taikymu 
sąjungininkėms JAV ir Kanadai, kurios, tenka pripažinti, greičiau taiko savo žmogaus teisių sankcijų 
mechanizmus. 

Su kreipimusi į p. Borrellį, kurį pasirašė 70 europarlamentarų kviečiu susipažinti čia: https://bit.ly/3nT4c9y. 
Balandžio 19 d. Vladimiras Kara-Murza, ilgametis putino oponentas ir rusijos opozicijos aktyvistas, buvo 
nuteistas 25 metams kalėjimo dėl išsakytos karo Ukrainoje kritikos. Tad Europos Parlamente, Strasbūre, 
kartu su kolegomis europarlamentarais susirinkome išreikšti solidarumą bei palaikymą jam ir jo šeimai 
bei paraginti nedelsiant jį paleisti.  

Balandžio 20 d. Savo kalboje plenariniame posėdyje sakiau: esu tvirtai įsitikinęs, kad rusijos ateitį lems 
Vladimiras Kara-Murza, Aleksejus Navalnas ir kiti šiuo metu žiauriai persekiojami politikai, todėl turime 
padaryti viską, ką galime, kad išsaugotume šią viltį ir jų gyvybes. 

https://l.facebook.com/l.php?u=https://bit.ly/3nT4c9y?fbclid=IwAR3WgQzJCOaPLx4BxmsQRax87mPfl3_2889xauTsE1b5V-6HF5V5_1kmong&h=AT0fYp1s78DI_ssKs11SOmskv61F-dnaAhafIaYobH7m0tOJlFsV_SlZ05X_fBJhthk7YMKyvLjWsX3v07DBqT8cBqUzLngjtozNODzfaQN6kJv05Hs4yMXGejC_Pum9xg&__tn__=-UK-R&c%255B0%255D=AT1XKyGSNaeT_cCAUfQBynwbwKydB6d6PO9E_NK3ARxVxvtM7CClK7ygREnMk_7DZWjttX_Zmm7ZpS2hr7J7WbRoD23Gy9xpQj_YbRozRCYs5bXqogmihIdH9MT6nfz1ZWTDfCQn4mJ8h81yXhcf5zQtd_KBEdwugu3cUtrdOwI51X6DqtMny6RAyZ0whh3qxq8pd5k2UGo0
https://bit.ly/3nT4c9y


Gegužės 24 d. Gėdinga, kad Vengrija gali blokuoti ES sankcijas rusijos piliečiams, tiesiogiai prisidėjusiems 
prie neteisėto opozicijos veikėjo Vladimiro Kara-Murzos įkalinimo 25 metų bausme už pasisakymus prieš 
rusijos agresiją Ukrainoje. Kol nebus pakeistas sprendimų priėmimas ES Vadovų taryboje, leisiantis tam 
tikrus užsienio politikos sprendimus priimti kvalifikuota dauguma, svarbu plėsti ES valstybių narių ratą, 
priėmusių nacionalinį Magnickio įstatymą, leidžiantį įvesti sankcijas už žmogaus teises pažeidžiančius 
nusikaltimus. 

Inicijavau laišką visiems ES valstybių narių užsienio reikalų ministrams, išskyrus Vengrijos, kuriuo 
raginame užtikrinti, kad Kara-Murzos kankintojai sulauktų ES sankcijų. Lietuva, Latvija, Estija ir Čekija, 
turinčios Magnickio įstatymus, turėtų sankcionuoti atsakingus asmenis nacionaliniu lygmeniu, o likusios – 
inicijuoti Magnickio įstatymo priėmimą. Kalba eina bent apie 28 rusijos piliečius, tiesiogiai dalyvavusius 
Kara-Murzos persekiojime ir neteisėtame įkalinime, kurių dalį jau sankcionavo JAV ir Kanada. Su laiško ES 
valstybių narių užsienio reikalų ministrams kviečiu susipažinti čia: https://tinyurl.com/2n28456n. 

Liepos 13 d. Buvo priimta mano inicijuota Europos Parlamento rezoliucija dėl represijų prieš žiniasklaidą ir 
saviraiškos laisvę Kirgizijoje. Šalies valdžiai inicijuojant įstatymus dar labiau suvaržysiančius 
nepriklausomą žiniasklaidą ir saviraiškos laisvę, taip pat uždarant nepriklausomas žiniasklaidos 
priemones ir persekiojant žurnalistus bei žmogaus teisių gynėjus kritikuojančius valdžios politiką ir 
šviečiančius visuomenę apie rusijos karą Ukrainoje, negalėjau nereaguoti. Tokio pobūdžio rezoliucijos 
pasiunčia signalą, džiugu, kad Biškekas mus išgirdo ir dar teberuošiant dokumentą nutraukė procedūras 
prieš vieną iš žiniasklaidos priemonių ir leido jai toliau veikti. 
 

https://tinyurl.com/2n28456n?fbclid=IwAR3mlmO3UxnsVO6QK5IHH4uun_vMUeTfjpSzjiLaxkzWfRHJMUl8hxB3QZk


Iššūkiai Afganistane 



Sausio 16 d. Pasiekė žinia, kad savo namuose Kabule nužudyta buvusi parlamentarė Mursal Nabizada. 
Talibanui perėmus valdžią, Mursal liko Afganistane, nors galėjo kaip daugelis kolegų išvykti, niekas nebūtų 
jos už tai smerkęs. Talibano politika moterų atžvilgiu prilyginama apartheidui lyties pagrindu. Ribojimai 
prasidėjo nuo draudimo moterims ir mergaitėms tęsti mokslus ir išaugo iki jų visiškos izoliacijos. 
Eidamas Europos Parlamento Delegacijos ryšiams su Afganistanu pirmininko pareigas inicijavau oficialų 
pareiškimą, kuriame pasmerkiamas Mursal nužudymas, išreiškiama užuojauta ir pagarba jos 
pasiaukojančiam darbui, taip pat, raginamas Talibano režimas gerbti pamatines žmogaus, taip pat ir 
moterų, teises. 

Vasario 1 d. Pasisakiau dėl situacijos Afganistane Europos Parlamento plenarinės sesijos posėdyje. 
Dabartinės ir būsimų Afganistano kartų labui neturime leisti Talibanui dar labiau izoliuoti šalies, ištrinti 
Afganistano iš pasaulio žemėlapio ir sudaryti sąlygas apartheidui lyties pagrindu.  
Kovo 20 d. Eurokomisaro Janez Lenarčič, atsakingo už krizių valdymą, kvietimu dalyvavau Europos 
humanitariniame forume ir skaičiau pranešimą diskusijoje apie moterų ir mergaičių situaciją Afganistane. 
Kartu su kitomis panelistėmis, tarp jų žmogaus teisių gynėja iš Afganistano, Belgijos ir Norvegijos ministės, 
UNICEF ir „Gelbėkit vaikus“ organizacijos atstovės, dalinomės mintimis, kaip suteikti humanitarinę pagalbą, 
nepaminant savo pamatinių principų, tarp jų – moterų teisės.  

Kovo 21 d. EP Delegacija ryšiams su Afganistanu, organizavo bendrą klausymą kartu su Moterų teisių ir 
lyčių lygybės komitetu, skirtą sparčiai blogėjančiai moterų ir mergaičių situacijai Afganistane aptarti. 
Susitikime dalyvavo ir ES pastangas padėti Afganistano moterims bei mergaitėms pristatė ES specialusis 
pasiuntinys Afganistanui Tomas Niklassonas, taip pat Jungtinių Tautų atstovė dirbanti Afganistane Alison 
Davidian bei Afganistano pilietinės visuomenės atstovė Negina Yari. 
 



Gruodžio mėnesį de facto Talibano valdžiai uždraudus moterims dirbti nevyriausybinėse organizacijose 
dar labiau pasunkėjo humanitarinių organizacijų teikiančių maistą, švietimo ir medicinines paslaugas 
darbas. 

Afganistane, kur daugiau kaip 20 milijonų gyventojų susiduria su bado rizika ir kur moterims draudžiama 
bendrauti su vyrais, net jei tas asmuo būtų humanitarinis darbuotojas, pristatantis maisto davinį, būtina 
užtikrinti moterų dalyvavimo darbo rinkoje tęstinumą. Kartu su tarptautine bendruomene stengiamės 
suvaldyti neregėto masto humanitarinę krizę bei remti ir suteikti galimybes Afganistano moterims būti 
išgirstoms ir ginti savo teises. Talibano atstovams nuolat primename, kad moterys turi dalyvauti 
sprendimų, nulemiančių jų ateitį, priėmime. 

Atitinkama ES žinutė buvo pasiųsta Tarptautinės moterų dienos proga, kai du Talibano ministrai, atsakingi 
už švietimą ir „dorybės propagavimą ir ydų prevenciją“, buvo įtraukti į ES Magnitskio sankcijų sąrašą. 
Balandžio 11d. EP Delegacija ryšiams su Afganistanu vardu paskelbiau pranešimą smerkiantį Talibano 
naujausią sprendimą uždrausti šalies moterims dirbti Jungtinių Tautų atstovybėje ir projektuose.  

Pabrėžiau, kad moterys sudaro pusę Afganistano visuomenės, jų dalyvavimo šalies visuotiniame gyvenime 
skatinimas ir lyčių lygybės klausimų užtikrinimas yra vienas iš pagrindinių Europos Parlamento požiūrio į 
paramą demokratijai tikslų. ES teikiama humanitarinė pagalba turi atitikti mūsų principą, todėl raginau jo 
laikytis. Tik Talibano režimas bus laikomas atsakingu už kančių, kurias jis sukelia savo piliečiams, didinimą. 

 



Gyvūnų gerovės 
užtikrinimas 



Sausio 12 d. Gyvūnų gerovės intergrupės naminių gyvūnų darbo grupė, kuriai vadovauju, lankėsi Europolo 
būstinėje Hagoje. Vizito tikslas – daugiau sužinoti apie jų darbą gyvūnų gerovės, ypač nelegalios prekybos 
naminiais gyvūnais, srityje. 

Susitikome su Žanu Filipu Lekufu, vykdomojo direktoriaus pavaduotoju operacijoms; Alfredo Nunzi, 
institucinių ir teisinių reikalų departamento vadovu, Jose Antonio Alfaro Moreno, analitinio projekto 
ENVICRIME grupės vadovu. Sužinojome, kad, deja, atsižvelgus į neseniai nagrinėtas bylas, matyti, kad 
dauguma nusikaltimų subjektų yra legalios įmonės, kurių motyvas visada yra ekonominis. 

Susitikimų metu akcentavau, kad gyvename bendruose Europos namuose, tad daugelį veiksmų, įskaitant 
gyvūnų gerovę, būtų galima koordinuoti geriau. Vertiname Europol pastangas, siekiant, kad ES valstybės 
narės ir šalys partnerės imtųsi bendrų, koordinuotų veiksmų ir taip geriau užtikrintų, kad naminiai ir 
laukiniai gyvūnai būtų geriau apsaugoti. Valstybės narės, kovodamos su šiais nusikaltimais, turėtų 
naudotis gerąja patirtimi, pavyzdžiui, turėti specialius policijos padalinius. 

Balandžio 18 d. Įvyko susitikimas su už sveikatą ir maisto saugą atsakinga Europos Komisijos nare Stella 
Kyriakides. Mano, kaip naminių gyvūnų grupės pirmininko, iniciatyva, susitikimas, organizuotas, siekiant 
pasiteirauti apie su naminiais augintiniais susijusių klausimų įtraukimą į būsimus keturis Europos 
Komisijos pasiūlymus dėl gyvūnų gerovės. Jame dalyvavo ir kolegos Manuela Ripa iš Vokietijos bei Michal 
Wiezik iš Slovakijos. Kėlėme daug konkrečių klausimų, deja, atsakymai buvo labai abstraktūs ir lakoniški. 

Birželio 27 d. Birželio pradžioje susprogdinta Naujosios Kachovskos hidroelektrinė, kai buvo užlietos 
aplinkinės teritorijos, o vandens lygis pasiekė net 6 metrų aukštį, sukėlė didžiulę humanitarinę ir 
aplinkosaugos krizę. 

Buvo užlieta 50 000 hektarų miškų ir mažiausiai pusei jų prireiks daugybės metų, kad atsistatytų į pradinę 
padėtį; dešimtims tūkstančių paukščių ir mažiausiai dvidešimčiai tūkstančių laukinių gyvūnų gresia žūtis, 
dalis jau žuvo. 

Negrįžtami užtvankos sprogimo padariniai aplinkai, žmonėms ir gyvūnams dar neišmatuoti, tad kaip 
Gyvūnų gerovės intergrupės vicepirmininkas inicijavau diskusiją, kurioje daugiausia dėmesio skyrėme 
užtvankos sprogimo poveikiui gyvūnams bei sprendimams, kuriuos galime pasiūlyti, kad ateityje įvykus 
nelaimėms geriau apsaugotume gyvūnus. 



Kova su 
klimato kaita 



Vasario 14 d. Europos Parlamentas savo balsavimu patvirtino suderėtą trišalį susitarimą, kuriuo nuo 2035 
metų Europos Sąjungoje visi nauji lengvieji automobiliai ir lengvosios komercinės transporto priemonės 
turėtų neišmesti anglies dioksido, t. y. būtų netaršūs aplinkai. 
Šie naujieji standartai užtikrins, kad įperkami ekologiški automobiliai būtų greičiau pristatomi į rinką, taip 
paskatindami tolesnes investicijas bei inovacijas Europos automobilių pramonėje. Prognozuojama, kad 
nulinės emisijos automobiliai atpigs ir greičiau atsiras naudotų netaršių automobilių rinka. Taigi tvarus 
vairavimas taps prieinamas visiems. 
Šiuo sprendimu tikimasi, kad perėjimas prie nulinės emisijos judumo bus naudingas mūsų aplinkai, 
įskaitant pastebimą oro kokybės pagerėjimą. 

Vasario viduryje plenarinėje sesijoje Europos Parlamente priėmėme rezoliuciją, kuria raginame Europos 
Komisiją paruošti Europos dviračių transporto vystymo strategiją bei pripažinti dviratį visaverte transporto 
priemone. 
Taip pat paraginome ES vyriausybes ir savivaldą daugiau investuoti į infrastruktūros dviračiams plėtrą ir 
sumažinti PVM tarifą jų pardavimui, nuomai ir taisymui, o Komisijai ir ES valstybėms remti dviračių ir jų 
sudedamųjų dalių gamybą su ženklu „Pagaminta Europoje“, taip skatinant ES pramonės konkurencingumą. 
Sukurta geresnė infrastruktūra padidintų dviratininkų saugumą keliuose, o tai sumažintų nerimą keliančią 
dviratininkų žūčių keliuose didėjimo tendenciją. 

Balandžio 20 d. Europos Parlamente priėmėme teisės aktą, kuriuo bus leidžiama Europos Sąjungoje 
parduoti tik tuos gaminius, kurių tiekėjai pateiks deramo patikrinimo pareiškimą, kad dėl gaminio nebuvo 
naikinami ar alinami miškai. Taip siekiame kovoti su klimato kaita ir biologinės įvairovės nykimu, kai 
vardan ekonominės naudos deginami atogrąžų miškai ir naikinamos ekosistemos, o vietos gyventojai 
netenka savo pragyvenimo šaltinių. 
Naujasis teisės aktas bus taikomas galvijams, kakavai, palmių aliejui, sojoms, medienai bei prekėms ir 
produktams, kurių gamybai jie naudojami, įskaitant odą, šokoladą ir baldus bei gyvūnų pašarą. Deja, bet 



šiuo metu vien dėl palmių aliejaus ir sojos netenkama daugiau nei dviejų trečdalių miškų. Per trišales 
derybas europarlamentarams dar pavyko šį sąrašą papildyti kaučiuku, medžio anglimis, leidiniams skirtu 
popieriumi ir įvairiais palmių aliejaus dariniais. 

Liepos 11 d. Plenarinės sesijos Strasbūre metu Europos Parlamento nariai patvirtino naujas taisykles, 
kurios padės išplėsti alternatyvaus kuro įkrovimo stotelių tinklą ir užtikrins, kad jomis būtų galima 
naudotis taip pat paprastai, kaip tradicinėmis kuro stotelėmis. 
Šiuo metu Lietuvoje yra 574 įkrovimo stotelės. Siekiama, kad iki 2026 m. būtų įrengta daugiau nei 6 tūkst. 
viešųjų elektromobilių įkrovimo prieigų šalia valstybinės reikšmės kelių ir savivaldybėse. 
Europarlamentarai sėkmingai išsiderėjo, kad: 
- iki 2026 m. pagrindiniuose Europos Sąjungos keliuose ne rečiau kaip kas 60 km turėtų būti įrengtos 
lengvųjų automobilių įkrovimo stotelės su ne mažesne kaip 400 kW įkrovimo galia, kuri iki 2028 m. turėtų 
būti padidinta iki 600 kW. 
- Vilkikams ir autobusams skirtos įkrovimo stotelės turi būti pastatytos kas 120 km. Iki 2028 m. jos turi būti 
įrengtos bent pusėje ES kelių, o jų įkrovimo galia turės būti nuo 1400 kW iki 2800 kW, priklausomai nuo 
kelio. 
- ES šalys turės užtikrinti, kad iki 2031 m. vandenilio degalinės pagrindiniuose ES keliuose būtų įrengtos 
bent kas 200 km. 
Liepos 12 d. Europos Parlamentas, taip pat ir aš, pritarėme gamtos atkūrimo reglamentui. Balsavime dėl 
gamtos atkūrimo taisyklių projekto jam pritarė 336 europarlamentarai, 300 nepritarė, o 13 susilaikė.  

Įstatymo svarstymo procesas buvo tikras iššūkis – stengėmės subalansuoti ūkininkų, įvairių šalių su 
skirtingais geografiniais interesais ir Europos Sąjungos įsipareigojimus europiečiams dėl Žaliojo kurso. Šis 
projektas nebuvo pasirinkimas, o būtinybė siekiant užtikrinti tvarų gyvenimą mums ir ateities kartoms. 

Šios taisyklės turėtų užtikrinti, kad iki 2030 m. 20 proc. visų ES sausumos ir jūros ekosistemų būtų atkurtos. 



Kitos 
iniciatyvos  



Vasario 10 d. Minint praėjusią šv. Agotos dieną, Tautinių bendrijų namuose Vilniuje vyko tradicinė Duonos 
šventė. 

Jos atsiradimą kartu su šiais namais 
inicijavome dar 2005 m. Jau 15-ą kartą ji 
suburia Lietuvoje gyvenančių tautinių 
bendruomenių narius. 

Šventė graži ir ypatinga, įprasminanti 
žmonių geranoriškumą, gebėjimą draugiškai 
ir taikiai gyventi. Savo tautos duona dalinosi 
azerbaidžaniečiai, ukrainiečiai, baltarusiai, 
karaimai, latviai, estai, kirgizai, uzbekai, 
armėnai, graikai, vokiečiai ir lietuviai. 

Į renginį taip pat atvyko  
Vladzimiras Niakliajevas, vienas garsiausių 
šiuolaikinės Baltarusijos poetų ir rašytojų, aktyvus demokratinės opozicijos veikėjas ir buvęs 
nepriklausomas kandidatas į Baltarusijos prezidentus. 

Balandžio 21 d. Siekiant užkirsti kelią pinigų plovimui ir terorizmo finansavimui bei atsižvelgiant į 
Konferencijos dėl Europos ateities išvadas, kuriose piliečiai paragino ES nustatyti blokų grandinių 
technologijos naudojimo standartus, priėmėme teisės aktą, kuriuo įvedėme kriptovaliutų rinkų priežiūrą ir 
kriptoturto pervedimų atsekamumą. 

Kriptoturto pervedimams bus taikoma finansiniams mokėjimams įprasta duomenų keliavimo taisyklė, kuri 
įpareigoja mokėjimo paslaugų teikėją išlaikyti informacijos perdavimą apie mokėtoją ir gavėją visoje 
mokėjimo grandinėje. Tokiu būdu kriptoturto, kaip ir bet kurio kito finansinio turto, pervedimus bus galima 
atsekti, o įtartinus pervedimus – užblokuoti. 

Naujosios taisyklės taip pat apibrėžia kriptovaliutų platinimo ir prekybos skaidrumo, informacijos 
atskleidimo ir priežiūros reikalavimus. Vartotojai turės būti informuoti apie pavedimų riziką, kaštus ir 
mokesčius. Be to, Europos vertybinių popierių ir rinkų institucija įpareigojama sukurti kriptoturto paslaugų 
teikėjų registrą, kuriame atsispindėtų ir leidimo 
teikti paslaugas laikotarpis.  

Gegužės 10 d. Plenarinės sesijos Strasbūre 
metu kartu su savo politinės grupės „Renew 
Europe“ kolegomis lankiausi daugianacionalinio 
karinio korpuso „Eurocorps“ būstinėje. 
Susitikimo su „Eurocorps“ vadovu generolu 
leitenantu Peter Devogelaere bei kolegomis 
metu gilinomės į šio unikalaus korpuso veiklą 
(jis 1992 m. buvo įkurtas Vokietijos ir 
Prancūzijos kaip šių šalių susitaikymą ir siekį 
bendradarbiauti gynybos srityje patvirtinantis 



ženklas), taip pat aptarėme kitus aktualius klausimus – Europos paramą Ukrainos ginkluotosioms 
pajėgoms ir mūsų pačių gynybinius pajėgumus. 

„Eurocorps“ veikloje šiuo metu dalyvauja 6 valstybės narės – Prancūzija, Vokietija, Belgija, Ispanija, 
Liuksemburgas ir Lenkija ir bei 5 valstybės partnerės. Korpusą sudaro per 1 000 karių, kurie nuolat 
tobulina savo įgūdžius ir yra pasirengę prisidėti prie ES ir NATO misijų. „Europcorps“ atstovai jau yra 
padėję įgyvendinti ES mokymo misijas Malyje ir Centrinėje Afrikos Respublikoje. Taip pat dalyvavo NATO 
operacijose Afganistane, Bosnijoje ir Hercegovinoje bei Kosove. 

Gegužės 15 d. Europos Parlamente Strasbūre buvo diskutuojama dėl Europos Sąjungos ekonomikos 
valdymo reformos. Ypač dėl Stabilumo ir augimo pakto, kuris buvo sukurtas dar devyniasdešimtaisiais, o 
iššūkiai, su kuriais susiduriame dabar ir anuomet, smarkiai pakito. Europos Sąjungai jau seniai brendo 
poreikis keisti ES fiskalinės politikos, kuri leistų užtikrinti tvarų ES šalių skolos valdymą, taisykles, tačiau 
dėl COVID-19 pandemijos tai buvo atidėta. 

Tad Europos Komisija, atsižvelgdama į šį poreikį ir tai, kad sausį baigsis fiskalinės politikos išimtys, 
balandžio 26 d. pristatė savo pasiūlymus dėl teisės aktų peržiūros. Šiais pasiūlymais siekiama padėti 
išvengti netvaraus valstybės biudžeto deficito ir skolos didėjimo, skatinti didesnę nacionalinę atsakomybę 
per vidutinės trukmės fiskalinius struktūrinius planus, palengvinti reformas ir investicinius įsipareigojimus. 
Siekiama, kad ES Taryba ir Europos Parlamentas susitartų dėl teisės akto teksto dar iki šių metų pabaigos. 
Tai bus trečioji Stabilumo ir augimo pakto peržiūra nuo jo įsigaliojimo. 



 
Gegužės 26 d. Juodšiliuose, Vilniaus r., 
įvyko istorinė konferencija – „Kultūrinis 
Lietuvos–Lenkijos dialogas: vardan 
laisvos ir pergalingos vieningos Europos“, 
organizuota mano/ Renew Europe ir 
kolegų europarlamentarų iš Lenkijos 
Anna Fotyga – Biuro Poselskie (buvusios 
Lenkijos užsienio reikalų ministrės) ir 
Kosma Zlotowski iniciatyva. 

Renginys subūrė Lietuvos ir Lenkijos 
ekspertus aptarti garsaus XX a. 
publicisto, aršaus komunizmo ir 
nacionalizmo kritiko Józefo 
Mackiewicziaus kultūrinio palikimo ir jo 
reikšmės šiandien Europai vėl kovojant 
su totalitarizmu, komunizmo ideologija. 
Konferencija vyko ypatingoje vietoje – Józefo Mackiewicziaus name Juodšiliuose, kuriame rašytojas gyveno 
Antrojo pasaulinio karo metais. 

Birželio 14 d. Europos Sąjunga ruošia dirbtinio intelekto (DI) aktą – tai bus pirmasis pasaulyje išsamių 
taisyklių rinkinys, skirtas valdyti dirbtinio intelekto riziką ir skatinti jo naudojimą, atitinkantį ES vertybes, 
įskaitant asmens privatumą ir nediskriminavimą. 
Balsavimu Europos Parlamentas patvirtino savo poziciją dėl šio taisyklių projekto. Taisyklėmis bus 
draudžiamos dirbtinio intelekto sistemos, kurių keliama rizika žmonių saugumui laikoma nepriimtina.  

Siūlo drausti: 
- dirbtinį intelektą naudoti intervenciniais ir diskriminuojančiais būdais, pavyzdžiui, viešosiose erdvėse 
naudoti nuotolinio biometrinio tapatybės nustatymo sistemas, 
- taip pat biometrines kategorizacijos sistemas, naudojančias individą apibūdinančius bruožus, t. y. lytis, 
rasė, etninė kilmė, pilietybė, religija ar politinės pažiūros, 
- naudoti kriminologinio prognozavimo sistemas, grindžiamas profiliavimu, lokacija ar ankstesniu 
nusikalstamu elgesiu, 
- pasitelkti emocijų atpažinimo sistemas teisėsaugos, sienų valdymo srityse, darbo vietose ir švietimo 
įstaigose, 
- naudoti netikslinį veido atvaizdų duomenų perėmimą iš interneto arba apsauginių vaizdo stebėjimo 
sistemų įrašų siekiant sukurti veido atpažinimo duomenų bazes, taip pažeidžiant žmogaus teises ir teisę į 
privatų gyvenimą. 

Generatyvinės dirbtinio intelekto sistemos, pavyzdžiui, „ChatGPT“, turės atitikti skaidrumo reikalavimus, 
nurodant, kad turinį sukūrė DI, ir užtikrinti apsaugos priemones nuo neteisėto turinio kūrimo. 
Europarlamentarai siekia, kad būtų puoselėjamas pozityvus dirbtinio intelekto kūrybiškumas ir 
produktyvumas, tuo pačiu apsaugant nuo jo keliamų rizikų. 



Birželio 14 d. Istorinis momentas Europos Parlamente. Pirmą kartą Parlamentas oficialiai paminėjo Gedulo 
ir vilties dieną Strasbūre. Renginyje pagerbti ir prisiminti tie žmonės iš Vidurio ir Rytų Europos, kurie 
patyrė masinius sovietų valdžios vykdomus trėmimus. 

Birželio 21 d. Europos Parlamentas priėmė rezoliuciją, kuri atsižvelgiant į klimato kaitą, rusijos karą prieš 
Ukrainą ir pandemijos padarinius, ragina didinti maisto tiekimo saugumą Europos Sąjungoje. 
Europarlamentarai siūlo stiprinti apsirūpinimo maistu saugumą mažinant Europos Sąjungos 
priklausomybę nuo importo iš ES nepriklausančių šalių ir diversifikuojant ypatingos svarbos produktų, t. y. 
trąšų, pašarų ir žaliavų, tiekimo importą. 

Taip pat rezoliucijoje siūloma: 
- remti ūkininkus, kurie pasitelkia skaitmenines technologijas, padedančias sumažinti pesticidų, trąšų ir 
vandens naudojimą; 
- vystyti vartotojų švietimo apie tausų maisto vartojimą kampanijas, įgyvendinti maisto švaistymo 
prevencijos programas ir skatinti prekybos centrų bendradarbiavimą su maisto bankais; 
- investuoti į infrastruktūrą, skirtą tvaresniam šviežių ar kitų žemės ūkio produktų transportui ir 
sandėliavimui. 



Europarlamentarai ragina Europos Komisiją nedelsiant pateikti ES maisto tiekimo saugumo užtikrinimo 
planą, kuris galėtų apimti strateginių maisto atsargų naudojimą, pašarų ir baltymų strategiją bei Europos 
Sąjungos paramą žemdirbiams. 

Liepos 11 d. Pritarėme naujoms Europos Sąjungos taisyklėms, kurios skatins puslaidininkių gamybą ES, 
mažins šios pramonės priklausomybę nuo išorės ir didins tiekimo grandinių atsparumą. 
Europos Parlamento užsakymu atlikto tyrimo duomenimis, ES puslaidininkių gamyba šiuo metu užima 10 
proc. pasaulio rinkos, o naujosios taisyklės leis ją padidinti iki 20 proc. Siekiama, kad Europos Sąjunga 
taptų šios pramonės lydere. 

Taisyklėmis bus sukurta palanki investicijų į ES lustų pramonę aplinka supaprastinant gamybos leidimų 
procedūras, bus remiami ES tiekimo saugumo projektai ir smulkių bei vidutinių įmonių investicijos į lustų 
inovacijas. 

Manau, kad tai galėtų būti puiki galimybė Lietuvai tapti lustų gamybos pasaulio centru. 
 



Mano remiamos 
lankytojų grupės iš 
Lietuvos Europos 
Parlamente 



Balandžio 19 d. Europos Parlamente Strasbūre susitikau su mano remiama lankytojų grupe, su mūsų biuro 
Lietuvoje inicijuoto projekto „Kuriame Lietuvą! 2022  – Gyvūnų gerovės metai. Prisidėk ir tu!“ bei šio 
projekto pilietinės iniciatyvos „Panaudoto aliejaus kelias“ nugalėtojais, taip pat mano remiamo verslumo 
ugdymo projekto „Profadienis“ laimėtojais – Vilniaus kolegijos komanda.  

Gegužės 10 d. Europos Parlamente Strasbūre susitikome su mano inicijuoto projekto „Panaudoto aliejaus 
kelias“ nugalėtojais iš Vilniaus ir Trakų savivaldybių. 

Liepos 3 d. Susitikimas Europos Parlamente Briuselyje su Elektrėnų liberalais. 



Veikla su jaunimu 



2022 m. gruodis – 2023 m. vasaris. Iniciatyva „Panaudoto aliejaus kelias“. 
Penkerius metus vykstančiame pilietinių iniciatyvų projekte „Kuriame Lietuvą!“, kurį inicijavo mano biuras 
Lietuvoje, dalyvavo daugiau nei 4 000 mokinių iš visos Lietuvos. 

Pastaruosius 2 metus ugdymo įstaigos dalyvavo iniciatyvoje „Panaudoto aliejaus kelias“, kuri skirta skatinti 
tvarų gyvenimą. Tris mėnesius projekto komandos rinko panaudotą aliejų, kuris perdirbtas į biokurą 
prisidės prie švaresnės bei gražesnės mūsų visų aplinkos kūrimo. 

Praėjusiais metais Joniškio savivaldybėje buvo surinkta 2,325 tonos panaudoto aliejus. 2023 m. šioje 
iniciatyvoje dalyvavo Vilniaus „Gabijos“ progimnazija, Elektrėnų lopšelis-darželis „Pasaka“ ir 13 Trakų rajono 
savivaldybės ugdymo įstaigų. Projekto dalyviai surinko 2,68 tonos panaudoto aliejaus, tai leido pagaminti 
apie 2 000 litrų biokuro. Galime pasidžiaugti, kad per pastaruosius dvejus metus nei į gamtą, nei į 
vamzdynus nepateko beveik 4,4 tonos ypač sunkiai pašalinamų atliekų. 

Vasario 3 d. Susitikimas-diskusija su Marijampolės Sūduvos ir Plutiškių gimnazijų jaunimu Europos 
Parlamento biuro Lietuvoje organizuotame projekte ,,Pusryčiai Europoje“. 

Vasario 10 d. Susitikimas-diskusija su Varėnos „Ąžuolo“ gimnazijos bendruomene, projekto ,,Mokyklos 
Europos Parlamento ambasadorės“ dalyviais. 

 



Parodų ciklas 
„Pasakojimai“ 



Bendradarbiaujant su Savicko paveikslų galerija, biure Vilniuje šiais metais buvo atidarytos 6 mano 
remiamos parodos. 

Sausio 6 d. Aleksandro Vozbino (1958–2021) atminimui skirta paroda „Vozbino Paryžius‘‘ 
Vasario 3 d. Vytauto Jurkūno tapybos paroda „Ulisas‘‘ 
Kovo 3 d. Rūtos Eidukaitytės tapybos paroda „Vilniaus dėlionė“ 
Kovo 31 d. Irminos Viningienės tapybos darbų paroda „Prie žydinčio krūmo“ 
Balanžio 28 d. Menininko iš Ukrainos Antono Pedoso tapybos darbų paroda „Nieko naujo. Vis dar karas“. 
Gegužės 27 d. Izraelio dailininko Aleksandro Ganelino tapybos darbų paroda „Non troppo“ („Ne per daug“) 
 



Praktikantai Europos Parlamente 

Tęsiau iniciatyvą suteikti veikliems ir imliems jauniems ukrainiečiams ir lietuvaičiams galimybę atlikti 
praktiką mano komandoje ir iš arti susipažinti su darbo Europos Parlamente specifika. Smagu matyti jaunų 
žmonių entuziazmą ir susidomėjimą politika. Tikiu, jog mūsų ateitis gerose rankose! 
Šį pusmetį mano komandoje praktikas atliko penki praktikantai: 

Olha Rybak, Ukraina

Vita Raskevičiūtė, Lietuva 

Olha Tolmachova, Ukraina 

Kateryna Pendak, Ukraina

Kasparas Dovydaitis, Lietuva 



Mano komentarai žiniasklaidai, pranešimai spaudai: 

● Vasario 3 d. Petras Auštrevičius: Kodėl Ukraina verta tiesiausio kelio į ES: https://t1p.de/u3h39. 
● Vasario 11 d. Bučos mero Anatolijaus Fedoruko vizitas Lietuvoje: https://t1p.de/psc3w. 
● Vasario 24 d. Petras Auštrevičius: Metai karo Ukrainoje – kaip stiprinti ES atsaką: https://t1p.de/n35s7. 
● Kovo 13 d. Iniciatyvos „Panaudoto aliejaus kelias“ rezultatai: į gamtą nepateko 4,4 tonos panaudoto 

aliejaus: https://t1p.de/vwsdu. 
● Kovo 20 d. Petras Auštrevičius: SOS – žmonės, kuriems režimai parašė mirties nuosprendį: https://

t1p.de/2l34z. 
● Gegužės 2 d. Naujas Lietuvos vaidmuo pasitinkant narystės ES dvidešimtmetį: https://t1p.de/kyp0u. 
● Birželio 15 d. Rezoliucija dėl paspartintos Ukrainos narystės ES ir NATO: https://t1p.de/pels3. 
● Liepos 7 d. Laimėtojai NATO viršūnių susitikimo Vilniuje išvakarėse: https://t1p.de/zvbl3. 
● Liepos 16 d. Petras Auštrevičius. Žingsniai po NATO viršūnių susitikimo Vilniuje: https://t1p.de/0zmyl. 
● Liepos 20 d. ES turi galutinai atsikratyti klaidingų iliuzijų dėl lukašenkos režimo: https://t1p.de/cax8c. 
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